



Mediterranean Gardening France

Minutes of Annual General Meeting, 13 May 2017, Aix-en-Provence

Present: see list attached

Welcome

The President paid tribute to Duncan Munford who died very recently. Duncan was an enthusiastic and much-appreciated member of MGF and a good friend to many of us. He will be missed. But Duncan would have liked us to remember the good times, so we will drink his health at the aperitif after the meeting.

Gill Clarke and Roland Leclercq were appointed to count the votes.

The members of the Management Committee introduced themselves.

Approval of minutes of last year's AGM

The Treasurer raised the point that last year two members voted against the budget and he wanted to know why. The general conclusion is that this was an error perhaps arising from confusion about the voting form.

The 2016 minutes were approved with 22 votes in favour, 0 against, 0 abstentions. The low number is due to the fact that only members who were present at the last AGM could vote on this. It was suggested that the question was confusing. The voting form will be reviewed for next year's AGM.

President's Report

MGF has been in existence for three years now and is well-established. 14 events took place in 2016: some were one-day events, but others such as the rose baptism near Grasse, and the AGM visit programme near Montpellier, were longer. The programme for this year is well under way, with 5 events planned for May and June, not to mention our international conference here in Aix.

We'd like to encourage everyone to lend a hand with MGF activities. There are lots of ways to do this, for example by organising an event, editing the newsletter or becoming a member of the Management Committee. I know many of you are hesitant about volunteering during the meeting, but you can always come and talk to us afterwards. If you are thinking about organising an event, the Committee has prepared a check-list to help you. June (Grindley), Nicole (D'Annunzio) and I are available to give advice.

I'd like to thank the team who organised the MGf event "*Art et Jardins*", especially Chantal (Guiraud), André (Guiraud) and Michèle (Bailey). We had over 50 participants from seven countries and made many friends among the members of our sister associations in Portugal, Italy, the United Kingdom and Australia. This was our second international event and we already have some ideas for the future. In 2018, during the third week of April, our British partners *Mediterranean Plants and Gardens* are planning to host an event in Spain, based in

two towns in the provinces of Alicante and Valencia. In 2019, we are invited to Portugal by *Mediterranean Gardening Portugal*.

And we must start saving our pennies, because in 2020, our colleagues in *Mediterranean Gardening Margaret River* will be inviting us to Perth, capital of Western Australia. We will visit gardens in Perth and then head south to the lovely wine-growing region of Margaret River. Julie Kinney, the head of MGMR, has asked me to give her an idea of the number of people who might be interested in this trip, so please contact me if you're tempted.

All in all, we're lucky to be members of such a vibrant society!

Secretary's Report

MGF currently has 237 members. 79% are English-speaking and 21% French-speaking. 84% have addresses in France, spread over 16 *départements*, the majority in the Var, the Vaucluse, Hérault and the Alpes-Maritimes. 74% are listed in the MGF Directory. The Secretary expressed concern that Brexit might affect the number of new UK members over the coming years and suggested that we make an effort to attract more French-speaking members.

Treasurer's Report

The society's finances are healthy, with a surplus of 1,397.50 euros at the end of 2016. Copies of the accounts including the budget for 2017 are available in the Members area on the website. The Treasurer further remarked that the bank statements on the 2 May 2017 correspond exactly with his accounts. The President mentioned that the amount of subscriptions will be high in 2017 because many members have three-year subscriptions which fell due at the end of 2016.

The financial reports for 2017 were approved with 44 votes in favour, 0 against, 3 abstentions.

Election to the Management Committee

24 members had already voted by post or online. 23 voted in the meeting.

Christine Savage was re-elected to the Managements Committee with 47 votes in favour, 0 against and 0 abstentions.

Chantal Guiraud was re-elected to the Management Committee with 47 votes in favour, 0 against and 0 abstentions.

Gill Clarke and Roland Leclercq were thanked for their good offices in counting the votes.

Report on website

The Information manager said that the site receives 40 visits per day, with a quarter coming from people outside Europe. Visitors hail from 90 different countries. Despite the last year having been relatively quiet in terms of new initiatives, there have been new entries to the existing categories. In addition to the reports of MGF activities, there have been five new articles on plants and three new plant lists (for which thanks are due to David Bracey). There are the first instalments of two new garden diaries, one by Kate Dumbleton and Imogen Checketts and the other by Roland Leclercq. Three new articles on "Gardens to Visit" have been contributed by our partners in South Australia. The member forum has over 800 members now that all five MG*i* associations are included. The Information Manager expressed his thanks to David Mason for his invaluable work in the administration of the forum. He also asked members to keep the contributions coming (particularly in the "Plant Article" and "Gardens to Visit" categories).

Seed Exchange/Library

Chantal Guiraud emphasized that members do not need to contribute seeds in order to receive them. Every member is entitled to 10 free packets per year. Members should provide 3 or 4 alternative choices when they order in case their first choices are unavailable. This year so far there have been 8 orders, compared to 11 for the whole of 2016. 4 came from members of Mediterranean Plants and Gardens in the UK, 2 from members of Sète Côté Jardin and 2 from members of Hortus.

As far as the library is concerned, Chantal has brought a number of Louisa Jones's books to the AGM for the benefit of people who attended the MGJ conference. There is also a book on Cézanne and one on the Kirstenbosch National Botanic Garden (South Africa). We currently have 300 books in the library.

Roland Leclercq asked if CG would like feedback about what does or doesn't grow from seed. Chantal is very careful about the length of time she keeps seeds: up to 5 years for plants, less for shrubs. If anyone has questions about sowing, they should contact her. There is an article about seed-sowing on the website. Also Chantal puts some indications on the packet if any seed has special requirements.

Report on the 2017 Exploratory Trip to Corsica

Françoise Legrand told the meeting that 3 participants had spent 7 days this spring on an exploratory trip to the south of Corsica, where the greatest concentration of native plants is found. She presented slides of the trip and a proposal for a similar trip for next year. The proposal is for a stay of 6-7 days during the first fortnight of May, with an English-speaking guide and an accompanying botanist. The proposed trip falls into three parts:

- the north : the Agriates desert, the Saleccia garden, villages in Balagne and a visit to a coral-fisher (2 nights in the north)
- the centre: the Restonica gorges, the Vizzavona forest (Lariccio pines) and visits to sheep-folds (1 night in the centre)
- the south: the chalk plateau of Bonifaccio, Bonifaccio town, the bay of Figari and a visit to a distillery of essential oils (3 nights in the south)

Participants would arrive in Calvi (by boat or plane) and depart from Figari (Bonifaccio airport) or from a passenger port in the south. There is a possibility of prolonging the trip by visiting Cap Corse beforehand and/or Ajaccio afterwards.

However Françoise is unable to organise the trip herself, so an organiser is needed. The President suggested that a small group of people might like to take this on. The Secretary suggested that we could put the proposal on the website. The President thanked Françoise for her hard work.

Any Other Business

The President mentioned a new project, "Open Gardens". Catriona McLean explained that this is an association which encourages gardeners to open their gardens for charity. For more information, see: www.opengardens.eu. Visitors can buy a daily entrance ticket for 5 euros or an annual ticket for 10 euros. There is also a ticket available which gives visitors access to certain "*jardins remarquables*" such as Vaux-le-Vicomte near Paris. Catriona will open her garden on May 21, followed by other MGF members. Anyone who is interested in participating should contact Catriona (catriona@catrionamclean.com) or Chantal Guiraud (chantal.gouverner@gmail.com). An information pack is available to help beginners.

Eric Legrand asked if members could provide him with information on gardens to see in Scotland in September.

Concerning the Corsica trip, June Grindley asked if there was anyone on the spot who could help with problems. Françoise Legrand said this was indispensable and that the agency can provide expertise.

The President asked for a volunteer to update the list of plant fairs and nursery open-days in the newsletter. Jason Spencer-Cooke kindly volunteered. She also asked for someone to take over the newsletter itself. Roland Leclercq kindly volunteered. MGF thanks them both warmly.

June Grindley made a plea for suggestions concerning new gardens to visit in the coastal area between Menton and Genoa. Members are asked to send her an email if they have any suggestions (jngrindley@btinternet.com). June hopes to organise a trip of three or four days in this area.

Roland Leclercq thanked the Management Committee for the organisation of the Mediterranean Gardening International conference.

MGF AGM Participants

Michèle Bailey
Tilly Chambers
Guy Cheeseman
Gill Clarke
Peter Clarke
Sandra Cooper
Anthony Daniels
Ian Davis
John Graham
Sandy Graham
June Grindley
André Guiraud
Chantal Guiraud
Miles Halford
Rosemary Halford
Jennifer Hastings
Frances Horne
Joan Jenkin
Kevan Kristjanson
Roland Leclercq
Liliane Leclercq
Eric Legrand
Françoise Legrand
David Mason
Helen Mason
Catriona McLean
Sara Robinson
Christine Savage
Jason Spencer-Cooke
Ray Stevens (guest)
Ria Stevens (guest)

Apologies

Basil Allsopp
Paula Allsopp
Clare Armour
Helga Bolin
Jenny Bovaird
Ann Bracey
David Bracey
Albert Brunner

Ursula Brunner
Alec Cobb
Sylvia Cobb
Carol Connolly
Linda Cosby
Stewart Cosby
Nicola D'Annunzio
Lesley Dean
Béatrice Esselin
Julia Fogg
Liz Godfrey
Macia Grebot
Maureen Greenwood
Lynn Hall
Yvonne Innes
Larry Jenkin
Lisa Lawrence
Elizabeth Marriott
Guy Marriott
Heather Martin
George McNaught
Jenny McNaught
Joanna Millar
Reginald Neuman
Annie Nivière
Hubert Nivière
Jill Patterson
John Patterson
Graham Petty
Julia Petty
Anthony Russell
Maria Sansoni
Martin Smith
Pamela Steele
Bill Sutton
Olive Sutton
Jacques Thompson
Liz Thompson
Jocelyne Van Riemsdijk



Mediterranean Gardening France

Compte rendu de l'Assemblée Générale du 13 mai 2017, Aix-en-Provence

Participants: voir liste en annexe

Accueil

La Présidente a évoqué la mémoire de Duncan Munford qui est décédé tout récemment. Duncan était un membre très enthousiaste et très apprécié et un ami cher à beaucoup d'entre nous. Il nous manquera. Mais Duncan aurait voulu qu'on se souvienne des temps heureux et nous le saluerons lors de l'apéro après la réunion.

Gill Clarke et Roland Leclercq ont été désignés pour compter les votes.

Les membres du Conseil d'Administration se sont présentés.

Approbation du compte rendu de l'AG de l'année dernière

Le Trésorier a mentionné que deux membres avaient voté contre le budget l'année dernière. Il voulait savoir pourquoi. Nous avons conclu qu'il s'agissait probablement d'une erreur due à un malentendu concernant le bulletin de vote.

Le compte rendu de l'AG de 2016 a été approuvé avec 22 votes en faveur, 0 votes contre, 0 abstentions. Il faut se rappeler que seuls les membres qui étaient présents à l'AG de l'année dernière pouvaient voter. Nous pensons que le bulletin de vote a été mal compris. Il sera revu avant l'AG de l'année prochaine.

Rapport de la Présidente

La société existe maintenant depuis 3 ans et est maintenant bien établie. 14 événements ont été organisés en 2016 : parfois des visites d'un seul jour, parfois de plusieurs jours (par exemple le baptême de la rose près de Grasse et le programme de visites organisé autour de l'AG à Montpellier). Le programme de cette année a déjà bien commencé, avec cinq sorties prévues pour les mois de mai et juin, avec en plus notre conférence internationale ici à Aix.

Nous vous encourageons de nous aider avec les activités de l'association. Il existe de nombreuses façons de le faire, par exemple en organisant des événements, en éditant le bulletin d'information ou en devenant membre du Conseil d'Administration. Je sais que beaucoup d'entre vous se sentiront trop timides pour élever la main dans cette réunion, mais n'hésitez pas à venir nous parler après. Si vous pensez à organiser une activité, le Conseil a créé une check-list pour vous aider. June (Grindley), Nicola (D'Annunzio) et moi sommes disponibles pour vous conseiller.

Je voudrais dire merci à l'équipe qui a organisé l'événement MG*i 'Art et Jardins'*, en particulier Chantal (Guiraud), André (Guiraud) et Michèle (Bailey). Nous avons accueilli plus de 50 participants venant de sept pays et nous avons fait de nouveaux amis parmi les membres de nos associations sœurs au Portugal, en Italie, au Royaume-Uni et en Australie. C'était notre deuxième événement international et il y a déjà des idées pour les années à venir. En 2018,

pendant la troisième semaine d'avril, notre partenaire britannique *Mediterranean Plants and Gardens* a l'intention d'organiser un évènement en Espagne, basé sur deux villes dans les provinces d'Alicante et de Valencia. En 2019, nous serons invités au Portugal par *Mediterranean Gardening Portugal*.

Et, il faut penser de mettre des sous à côté, parce qu'en 2020, nos collègues du *Mediterranean Gardening Margaret River* nous invitent à Perth, la capitale de l'Australie Occidentale. Nous visiterons des jardins à Perth puis voyagerons vers le sud, où se trouve la belle région viticole de Margaret River. Julie Kinney, la responsable de MGMR, m'a demandé de lui donner une idée du nombre de personnes qui seraient intéressées à faire ce voyage. Veuillez me contacter si cela vous tente.

En somme, nous avons de la chance d'être membres d'une société aussi dynamique !

Rapport de la Secrétaire

Aujourd'hui la société a 237 membres, dont 79% sont anglophones et 21% francophones. 84% possèdent une adresse en France, dans 16 départements. La majorité se trouve dans le Var, le Vaucluse, l'Hérault et les Alpes-Maritimes. 74% figurent dans le répertoire des membres. La Secrétaire a exprimé des inquiétudes concernant le Brexit : il est possible que le nombre de nouveaux membres britanniques diminue dans les années à venir. Nous devons nous efforcer à attirer davantage de membres français.

Rapport du Trésorier

Les finances de la société sont en bonne santé, avec un résultat positif de 1,397.50 euros à la fin de 2016. Les rapports financiers et le budget pour 2017 sont disponibles dans l'espace Membres de notre site internet. En plus, la vérification bancaire du 2 mai correspond exactement avec nos chiffres. La Présidente a mentionné que le montant des adhésions en 2017 sera élevé parce qu'il y a de nombreux membres qui ont des abonnements de 3 ans qui sont venus à l'échéance à la fin de 2016.

Les finances pour 2016 ont été approuvées avec 44 votes en faveur, 0 votes contre, 3 abstentions.

Elections des membres du Comité d'Administration

24 membres avaient voté préalablement par courrier ou en ligne. 23 membres ont voté à la réunion.

Christine Savage a été réélue au Comité d'Administration avec 47 votes en faveur, 0 contre et 0 abstentions.

Chantal Guiraud a été réélue au Comité Administratif avec 47 votes en faveur, 0 contre, 0 abstentions.

La Présidente a remercié Gill Clarke et Roland Leclercq d'avoir compté les votes.

Rapport sur le site internet

Selon notre Information Manager, le site reçoit 40 visites chaque jour, dont un quart de la part de personnes en dehors de l'Europe. Nous avons des visiteurs de 90 pays différents. Il y a eu peu de nouvelles initiatives au cours des douze derniers mois, mais il y a eu du nouveau dans les catégories existantes. En plus des rapports concernant les activités de MGF, il y a eu 5 nouveaux articles sur les plantes et trois nouvelles listes de plantes (pour lesquelles nous

tenons à remercier David Bracey). Il y a également eu les premières parties de deux nouveaux journaux de jardin, l'un par Kate Dumbleton et Imogen Checketts et l'autre par Roland Leclercq. Nos partenaires en Australie du sud ont contribué trois nouveaux articles dans la série « Jardins à Visiter ». Le Forum des Membres compte plus de 800 membres maintenant que les cinq associations de MGy y sont intégrées. L'Information Manager tenait à remercier David Mason pour son travail indispensable sur l'administration du Forum des Membres. Il a encouragé nos membres de continuer à contribuer des articles (en particulier dans les catégories « Articles sur les Plantes » et « Jardins à Visiter »).

Echange de graines/Bibliothèque

Chantal Guiraud veut souligner qu'il n'est pas nécessaire de donner des graines pour pouvoir en recevoir. Chaque membre a droit à un maximum de 10 paquets par an. Elle demande aux membres de mentionner 3 ou 4 alternatifs en commandant, au cas où leur premiers choix ne sont pas disponibles. Elle a déjà reçu 8 commandes en 2017, contre 11 pour toute l'année 2016. 4 commandes proviennent de membres de *Mediterranean Plants and Gardens* au Royaume-Uni, 2 de membres de Sète Côté Jardin et 2 de membres d'Hortus.

En ce qui concerne la bibliothèque, plusieurs livres de Louisa Jones sont disponibles ici à la réunion, à l'intention des participants à la conférence de MGy. Il y a également un livre sur Cézanne et un autre sur le Jardin National Botanique de Kirstenbosch (Afrique du Sud). Actuellement, notre bibliothèque contient 300 livres.

Roland Leclercq a demandé si Chantal aimerait recevoir des retours concernant le taux de germination des graines. Chantal fait très attention de ne pas garder les graines trop longtemps : jusqu'à 5 ans pour les plantes, moins pour les arbustes. Contactez-la si vous avez des questions à propos des semences. Il existe aussi un article sur le site internet à propos de ce sujet. Et pour les graines qui ont des besoins particuliers, Chantal met des indications sur le paquet.

Rapport concernant le voyage d'exploration en Corse en 2017

Françoise Legrand nous a raconté que ce printemps, 3 participants avaient fait un voyage exploratoire de 7 jours au sud de la Corse, où se trouve la plus grande concentration de plantes indigènes. Elle a présenté des images du voyage et une proposition pour un voyage similaire l'année prochaine.

On propose un séjour de 6 à 7 jours pendant la première quinzaine de mai, avec un guide anglophone et l'intervention d'un botaniste. Le séjour proposé se compose de trois parties :

- le Nord : désert des Agriates, jardin de Saleccia, villages de Balagne et visite d'un corailleur (deux nuits dans le nord)
- le Centre : Corte, les gorges de la Restonica, la forêt de Vizzavona (pin Lariccio) et visite de bergeries (une nuit dans le centre)
- le Sud : le plateau calcaire de Bonifaccio, la ville de Bonifaccio, baie de Figari et visite d'une distillerie d'huiles essentielles (trois nuits dans le sud)

Les participants arriveraient à Calvi (par bateau ou en avion) et en repartiraient de Figari (aéroport de Bonifaccio) ou d'un port passagers du sud. Le voyage pourra être prolongé individuellement en visitant le Cap Corse avant le voyage et/ou Ajaccio après.

Pourtant, Françoise n'est pas en mesure d'organiser ce voyage elle-même et nous cherchons donc un organisateur/une organisatrice. La Présidente a suggéré qu'un petit groupe de

personnes pourrait s'en charger. La Secrétaire a suggéré de poster la proposition sur le site internet. La Présidente a remercié Françoise de tous ses efforts concernant ce projet.

Divers

La Présidente a parlé d'un nouveau projet: « Jardins Ouverts ». Catriona McLean a expliqué qu'il s'agit d'une association qui encourage les propriétaires à ouvrir leurs jardins au public au bénéfice d'organisations caritatives en France (voir le site internet www.opengardens.eu). L'entrée se fait par carte d'adhésion journalière (5€) ou annuelle (10€). Les visiteurs peuvent également opter pour l'achat d'un ticket qui leur donne accès à certains « jardins remarquables » tels que Vaux-le-Vicomte près de Paris. Catriona ouvrira son jardin le 21 mai et d'autres membres de la société suivront. Si vous aimeriez participer, contactez Catriona (catriona@catrionamclean.com) ou Chantal Guiraud (chantal.gouverner@gmail.com). Un dossier d'informations est disponible pour aider les débutants.

Eric Legrand a demandé des infos concernant des jardins à visiter en Ecosse en septembre.

A propos du voyage en Corse, June Grindley a demandé s'il y avait une personne sur place capable de fournir une aide en cas de problèmes. Françoise Legrand a répondu que c'était en effet indispensable et que l'agence de voyages était en mesure de fournir des personnes compétentes.

La Présidente a demandé l'aide d'une personne pour mettre à jour la liste d'expositions horticoles et de « journées ouvertes » des pépinières dans le bulletin d'informations. Jason Spencer-Cooke s'est porté volontaire. La Présidente a également besoin d'une personne pour reprendre la rédaction du bulletin d'infos. Roland Leclercq s'est porté volontaire. La société les remercie chaleureusement tous les deux.

June Grindley a demandé à tous les membres de lui suggérer de nouveaux jardins à visiter dans la zone côtière entre Menton et Gênes. Veuillez la contacter par email si vous avez des suggestions (jngrindley@btinternet.com). June espère organiser un voyage de 3 ou 4 jours dans cette région.

Roland Leclercq a remercié le CA pour l'organisation de la conférence de Mediterranean Gardening International.

MGF AG - Participants

Michèle Bailey

Tilly Chambers

Guy Cheeseman

Gill Clarke

Peter Clarke

Sandra Cooper

Anthony Daniels

Ian Davis

John Graham

Sandy Graham

June Grindley

André Guiraud

Chantal Guiraud

Miles Halford

Rosemary Halford

Jennifer Hastings

Frances Horne

Joan Jenkin

Kevan Kristjanson

Roland Leclercq

Liliane Leclercq

Eric Legrand

Françoise Legrand

David Mason

Helen Mason

Catriona McLean

Sara Robinson

Christine Savage

Jason Spencer-Cooke

Ray Stevens (guest)

Ria Stevens (guest)

Excuses

Basil Allsopp

Paula Allsopp

Clare Armour

Helga Bolin

Jenny Bovaird

Ann Bracey

David Bracey

Albert Brunner

Ursula Brunner

Alec Cobb
Sylvia Cobb
Carol Connolly
Linda Cosby
Stewart Cosby
Nicola D'Annunzio
Lesley Dean
Béatrice Esselin
Julia Fogg
Liz Godfrey
Macia Grebot
Maureen Greenwood
Lynn Hall
Yvonne Innes
Larry Jenkin
Lisa Lawrence
Elizabeth Marriott
Guy Marriott
Heather Martin
George McNaught
Jenny McNaught
Joanna Millar
Reginald Neuman
Annie Nivière
Hubert Nivière
Jill Patterson
John Patterson
Graham Petty
Julia Petty
Anthony Russell
Maria Sansoni
Martin Smith
Pamela Steele
Bill Sutton
Olive Sutton
Jacques Thompson
Liz Thompson
Jocelyne Van Riemsdijk

